
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu oraz Komisji Rewizyjnej 

w dniu 3 grudnia  2024 roku 
o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 13 radnych
nieobecnych               -  1 radna / J. Wypych/
spóźnienie W Małkiewicz
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej Grzegorz 
Regulski.

Przewodniczący Komisji  Grzegorz Regulski  –  o godzinie  1400 otworzył  wspólne posiedzenie 
Komisji  i  po  powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na 
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Analiza projektu budżetu na 2025 rok, oraz projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2025-2045. 
3. Zapytania, sprawy różne. 
4. Zakończenie. 

Przewodniczący Komisji  Grzegorz Regulski  – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał czy 
ktoś ma uwagi.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2. Analiza projektu budżetu na 2025 rok, oraz projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2025-2045. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował, że przedłożony w dniu dzisiejszym projekt 
budżetu jest wynikiem wielu prac, dyskusji ale też zastanowienia się nad możliwościami jakie są  
przed  Gminą.  Budżet  wynika  z  potrzeb  zgłaszanych  podczas  zebrań  wiejskich  i  spotkań.  Na 
wszystkie pytania dotyczące budżetu odpowiedzi  udzieli  Pani  Skarbnik.  Dodał,  że przeglądając 
budżet  Radni  będą  się  zastanawiać  nad  tym  skąd  Gmina  weźmie  pieniądze  na  zaplanowane 
inwestycje. Wyjaśnił, że w projekcie budżetu po stronie przychodów są przedstawione możliwości 
finansowania,  jednak nie wszystkie są ujęte, gdyż wynika to z przepisów. Środki, które pozyska 
Gmina,  do momentu ich otrzymania nie mogą pojawić się  po stronie przychodów. Dlatego też 
w opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej są zastrzeżenia. Jak co roku od pięciu lat, stawiane jest 
na  to,  że  uda  się  Gminie  pozyskać  dodatkowe  środki.  Zagwarantował,  że  zostaną  poczynione 
wszelkie możliwe starania. Dodał, że nie ukrywa, że politykę oszczędnościową zburzyła dwa lata 
temu  wojna  na  Ukrainie  oraz  „galopująca”  inflacja  w  naszym  kraju.  Wszystkie  starania 
oszczędnościowe,  które  prowadziła  Gmina,  oraz  systematyczne  spłacanie  zadłużenia  zostały 
zaburzone całkowicie.  Nie oznacza to  jednak,  że  Gmina postanowiła  szaleć maksymalnie  i  nie 
trzymać się żadnych zasad. Dodał również że rozumie, że oczekiwania mieszkańców są bardzo 
duże. Zostały podzielone założenia i inwestycje, główny ciężar został skierowany na sprawy wodno 
–  kanalizacyjne, które w chwili  obecnej są najważniejszym zadaniem dla Gminy. Czynione są 
starania zapobiegnięciu kryzysowi wody, który dotyka wiele jednostek samorządowych, dlatego   są 
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inwestowane w to duże pieniądze. Kolejno dodał, że Gmina ma obiecane pieniądze na dokończenie 
pierwszego etapu inwestycji wodno –  kanalizacyjnej na ujęciu wody w Wielkiej Łące.  Wyjaśnił, że 
zaplanowano  mniej  inwestycji  dotyczących  dróg  gminnych,  jednak  zawarte  są 
w budżecie w tabelce dotyczącej inwestycji.   Udaje się lepiej spiąć oświatę,  która zawsze była 
najważniejsza w naszej Gminie. Dodał, że rozwiązania które są wprowadzane i zapowiadane przez 
Rząd „uzdrowią i urealnią” koszty funkcjonowania oświaty w jednostkach samorządowych. Dodał, 
że  w budżecie  są  zawarte  jeszcze  inne  mniejsze  inwestycje.  Po  stronie  dochodów są  wpisane 
przychody  własne  dotyczące  podatków.  Bardzo  uważnie  są  śledzone  wszystkie  zapowiedzi 
poszczególnych  Ministerstw  Rządu,  z  których   będzie  można  korzystać  tj.  z  projektów 
i  programów. Kolejno odniósł  się  do swojego wystąpienia  na  ostatniej  Sesji,  w którym mówił  
o wszystkich przedsięwzięciach, w których brał udział. Wspominał, że był na spotkaniu Miejskiego 
Obszaru Funkcjonalnego Miasta Torunia, jednostek samorządowych, które leżą niedaleko Torunia 
podczas którego przedstawiono zamiar przekształcenia MOFT w Stowarzyszenie Metropolitalne. 
Zamysł  stworzenia  Metropolii  Toruńskiej  ma  pozwolić  na  sprawniejsze  pozyskanie  środków 
unijnych. Poszczególni włodarze jednostek samorządowych zgłaszają zastrzeżenia i wątpliwości co 
do  planowanego  Stowarzyszenia  Metropolitarnego,  ma  nadzieję,  że  Metropolia  powstanie. 
Wyjaśnił,  że wszystkich jednostek z Torunia jest  36,  są to 4 powiaty i  32 jednostki  miejsko – 
gminne, miejskie  i gminne. Wierzy w to, że w takiej strukturze uda się pozyskać większe środki. 
Dużo jednostek samorządowych ma podobne obszary,  do sfinansowania.  Gmina Kowalewo nie 
musi  starać  się  w  pojedynkę  o  środki  na  wodę  i  kanalizację,  ponieważ  wszystkie  jednostki 
samorządowe też w tym obszarze planują inwestycje. To samo dotyczy dróg. Dodał, że jest zamysł  
żeby  stworzyć  obszary  działania  jako  Stowarzyszenie  Metropolitarne,  które  wspólnie  będzie 
występować. Od trzech lat zgłaszał pomysł i przeniósł go na spotkanie, które odbyło się w Urzędzie 
Miejskim  w  Golubiu  Dobrzyniu  dotyczące  stworzenia  międzygminnej  spółki  śmieciowej  na 
obszarze  powiatu,  ponieważ  niedługo  rozpoczną  się  rozmowy  na  temat  stawek  za  odpady 
komunalne.  Nie  ukrywa,  że  w  tej  kwestii  jesteśmy  na  przegranej  pozycji,  jeżeli  jest  mowa 
o przedsiębiorcach, którzy się tym obszarem zajmują.  Powstanie spółki jest kolejnym obszarem, na 
którym jednostki samorządowe  z naszego obszaru mogą się porozumieć. Następnie poprosił Panią 
Skarbnik, by przedstawiła szczegółowe założenia budżetu, następnie Radni przejdą do dyskusji. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  omówiła projekt budżetu na rok 2025. Materiał stanowi 
załącznik do protokołu. 

Przewodniczący Komisji  Grzegorz Regulski  – otworzył dyskusję.

Radny Jerzy Koralewski  – uważa, że ten budżet ma istotne znaczenie odnośnie dalszego bytu 
Gminy. W przedstawionych informacjach przez Panią Skarbnik wynika, że sprawa jest poważna. 
Pani Skarbnik poinformowała, że RIO krytykuje i poprawia, ale jednocześnie akceptuje budżet, 
jednak uważa, że tak nie jest. Jego zdaniem RIO akceptuje, ale jednocześnie nas ostrzega, żeby 
Gmina nie popadła w tarapaty. Dodał, że w projekcie budżetu zaplanowanych jest 9 000 000,00 zł 
dochodów  majątkowych,  w  roku  obecnym  Gmina  z  zaplanowanych  dochodów  nie  wykonała 
całości,  a  było  zaplanowanych  tylko  190  000,00  zł.  Jest  to  ogromna  różnica  kwotowa  do 
zaplanowanych  dochodów  na  2025  rok.  Zapytał  co  Gmina  chce  sprzedać,  by  uzyskać  kwotę 
9 000 000,00 zł. Uważa, że będzie trzeba zaciągnąć kredyt albo sprzedać majątek.  Pytanie czy 
Gmina posiada taki majątek, jeżeli tak to co chce sprzedać. Następnie odniósł się do ostatniej Sesji 
RM, podczas której Radny cytował sprawę dotycząca współpracy z Organizacjami Pozarządowymi, 
gdzie Pan Burmistrz poinformował, że powołał się na Strategię Rozwoju Gminy. Dodał, że RIO 
w swoim materiale w pkt. 6 ma zapis :  „Poprawie warunków życia mieszkańców, ale muszą być  
zgodne ze Strategią Rozwoju Gminy”, a Strategia jest opracowana do 2030 roku. Cytując te słowa 
powyższe przedsięwzięcia muszą być zadaniami własnymi Gminy  służącymi  poprawie  warunków 
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życia. Według Radnego zawarte w budżecie na 2025 roku zlikwidowanie dopłat do żłobka oraz 
brak dopłaty do ścieków nie poprawi warunków życia mieszkańców. Zamiast tego można dopłacać 
mieszkańcom do wywozu ścieków z szamb. Zapytał Panią Skarbnik ile Gminę będzie kosztowała 
kwotowo obsługa długu od zaciągniętych kredytów. Uważa, że jeżeli Radni będą mieli głosować, 
muszą wiedzieć za czym. Następnie zapytał  ile Gmina otrzyma pieniędzy z PIT oraz odnośnie 
należności wymagalnych, czy jest taka sama kwota jak w ubiegłym roku, czy większa. Kolejno 
odniósł się do inwestycji  i  zapytał czy kwota 10 000 000,00 zł dopisana na ochronę zabytków 
przyszła z  góry.  Następnie zapytał  czy jest  już coś wiadomo o sprawie dotyczącej  dopłaty dla 
jednostek samorządu terytorialnego na 2024 rok, zgodnie z wyliczeniami Gmina powinna otrzymać 
3 000 000,00 zł. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że Gmina otrzyma 2 000 000,00 zł. Kwota 
jest zależna od ilości mieszkańców.

Radny Jerzy Koralewski  – zapytał czy w budżecie zaplanowano środki na montaż klimatyzacji 
w  SP Kowalewo. Następnie zapytał co z pomocą dla nauczyciela w Przedszkolu Publicznym.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że RIO ostrzega, że jeżeli Gmina nie będzie 
pozyskiwać  dochodów  zewnętrznych,  to  nie  będzie  tym  samym  realizować  inwestycji.  Przez 
ostatnie 2 lata opinia dotycząca Wieloletniej Prognozy Finansowej była z zastrzeżeniami. Gmina 
nie  może wpisywać inwestycji  za  40 000 000,00 zł,  ponieważ nie  stać  jej  na takie  kosztowne 
inwestycje. Kolejno odniosła się do dochodów majątkowych i wyjaśniła, że nie chodzi o sprzedaż, 
która  jest  na poziomie 100 000,00 zł  i  są  to  wieczyste  wykupy,  bądź wykupy mieszkań,  a  do 
dochodów majątkowych  zaliczają  się  pieniądze  z  Cyber  Bezpiecznego  Samorządu,   w  kwocie 
500 000,00 zł,  pieniądze na przebudowę dróg w Chełmoniu – są to środki zewnętrze, dochody 
majątkowe, łącznie w kwocie 5 000 000,00 zł. Wszystkie dotacje, które otrzymano na kościoły, są  
dochodami  majątkowymi.   Wyjaśniła,  że  dochodami  majątkowymi  nie  są  tylko  dochody  ze 
sprzedaży  majątku  Gminy.  Dodała,  że  może  nastąpić  wykup  wieczystego  użytkowania  przez 
użytkownika,  bądź  wykupy  mieszkań.  W  planach  jest  taki  zamiar,  jednak  w  momencie,  gdy 
wybuchła wojna na Ukrainie wykupy „ucichły”. Wyjaśniła, że na 9 000 000,00 zł składa się kwota  
z  pozyskanych  środków  z  Polskiego  Ładu.  Kolejno  odniosła  się  do  należności  wymagalnych 
i poinformowała, że nie ma tak zwanej pozycji należności wymagalnych w budżecie, jest to ujęte 
w sprawozdaniu składanym za cały rok. Dopiero na dzień 31 grudnia, w momencie gdy zostanie  
wykonane rozliczenie całego budżetu, pojawi się ostateczna kwota należności wymagalnych, które 
pozostały.  Z  uwagi  na  to,  że  dłużnicy  nie  płacą,  zostały  zaplanowane kwoty  cząstkowe,  które 
ściągnie  Komornik  bądź  Urząd  Skarbowy.  Następnie  poinformowała,  że  klimatyzacja  dla 
SP Kowalewo oraz pomoc dla nauczycieli Przedszkola Publicznego nie zostały ujęte w budżecie na 
2025 rok.  Odbyła się rozmowa z Dyrektorem Przedszkola i ustalono, że jeżeli będzie taka potrzeba, 
do tematu powróci  się  w nowym roku szkolnym, po rekrutacji.  Następnie odniosła się  do PIT 
i  poinformowała,  że  jest  kwota  w  dochodach,  w  rozdziale  756.21  na  stronie  4,  która  wynosi 
29 301 571,92 zł,  są to łączne udziały z PIT i  CIT. Wyjaśniła,  że nie można tego odnosić do 
udziałów, które były w roku ubiegłym, ponieważ nastąpiła zupełna zmiana wyliczenia udziałów 
w PIT. Gminy punkt odniesienia będą mogły mieć dopiero w budżetach na 2026 rok. Porównanie 
roku 2025 do roku 2024 pokazuje jaka jest zwyżka, automatycznie nie ma subwencji oświatowej 
i  wyrównawczej,  dlatego że wszystkie potrzeby, które wynikają z nowej ustawy tj.  oświatowe, 
wyrównawcze,  ekologiczne,  rozwojowe są  zamieszczone w pozycji:  „należne PIT-y”.  Od 2022 
roku Gmina inwestowała duże pieniądze ze środków własnych, pomimo że były to dochody własne 
kredytowane, dzięki czemu zyskała 2 000 000,00 zł na subwencję rozwojową. Ma to znaczenie dla 
lat  przyszłych ponieważ będzie  waloryzacja  subwencji.  Gminy,  które  nie  mają  subwencji  i  nie 
zmienią przepisów nie będą miały możliwości uzyskania subwencji. W nowej ustawie  wskazane są 
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czynniki waloryzacji, które nie zostały wysłane do Radnych w materiałach. Wyjaśniła, że jeżeli 
będzie taka potrzeba, będzie można sprawdzić to w Ustawie. Uważa, że zmiana jest korzystna dla  
samorządów. Kolejno odniosła się do pozyskiwanych pieniędzy z Polskiego Ładu przez Gminę 
i  wyjaśniła,  że  dzięki  temu,  że  Gmina nie  wnioskowała  o  maksymalne kwoty wyszła  na  plus, 
ponieważ otrzymała pieniądze z Polskiego Ładu. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  nie  zgadza  się,  z  tym  że  poprawa 
standardów Gminy opiera się tylko na dwóch obszarach tj. niedopłaty do żłobków i niedopłaty do 
ścieków. Wszystko co jest robione w Gminie opiera się na poprawie standardów mieszkańców. 
Trzy lata temu była mowa o tym, że jednym z argumentów, by wodociągi należały do Gminy był 
wpływ Urzędu i Rady na cenę ścieków i trzymanie ich na przyzwoitym poziomie. Dopłata wynosiła 
0,90  zł  za  metr,  która  nie  do  końca  miała  dobry  wpływ.  Ważniejsze  jest  trzymanie  ceny  na 
przyzwoitym poziomie, niż dopłata dla nielicznych. Jest to dobry moment, by odejść od tej dopłaty, 
ponieważ  jest  już  ona  nieistotna,  w  kosztach.  Następnie  odniósł  się  do  dopłaty  dla  żłobków 
i  poinformował,  że  sytuacja  się  zmieniła,  ponieważ  koszty  pobytu  dziecka  w  żłobku  przejęło 
Państwo, które zaspokaja potrzeby. W związku z tym nie widzi potrzeby, by Gmina się do tego 
dokładała. Dodał, że można dyskutować w sposób krytyczny i  konstruktywny. Poprosił, żeby nie 
polegało  to  na  rzucaniu  haseł,  ponieważ  nie  ma  to  nic  wspólnego  z  krytyką  konstruktywną. 
Hasło: „9 000 000,00 zł przychodów własnych i zapytanie skąd Gmina weźmie taką kwotę” jest 
niepotrzebne. Wyjaśnił, że Gmina nie musi nic sprzedawać. Nie należy wprowadzać sztucznego 
niepokoju. Dodał, że razem z kierownictwem przejmuje się sytuacją jednostki samorządowej. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że nie każdy mieszkaniec korzysta z dopłat. Zastanawia 
się  jak  to  będzie  z  dopłatami  do  odpadów  komunalnych.  Uważa,  że  osoby,  które  posiadają 
najniższe dochody powinny otrzymywać dopłaty. 

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – odniosła się do zabytków i poinformowała, że kwota 
10  000  000,00  zł  planowana  jest  na  prace  przy  ruinach  zamku  krzyżackiego  oraz  podmiotu 
przedzamcza, murów miejskich, pozostałości murów miejskich oraz wodociągowej wieży ciśnień. 
Są to kwoty zaplanowane na kilka kolejnych lat, do roku 2030. Kwota w wysokości 1 500 000,00 zł 
zaplanowana jest na kolejny rok, ponieważ wszystkie prace, które są wykonywane przy zabytkach 
wpisane są do rejestru zabytków, wymagają pełnej dokumentacji oraz decyzji konserwatora, które 
są dużo droższe. Kawałek muru, który się zawalił kosztował 300 000,00 zł. Więc szacunkowo metr 
odbudowy muru kosztuje 30 000,00 zł.  Dodała,  że wszystkie prace przy zabytkach są pracami 
bardzo drogimi, ponieważ osoby, które to wykonują muszą być wykwalifikowane. 

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował, że rozumie, że takie prace są drogie. Uważa, że jest 
dużo zabytków, które niestety „giną” m.in. cmentarze ewangelickie i żydowskie. Uważa, że należy 
to ratować. Jest również park we Frydrychowie, który warto byłoby odnowić.

Radny Grzegorz Perełka – zapytał czy są ujęte jakieś podwyżki dla pracowników budżetowych, 
jeśli tak to jakie. Zapytał również czy pracownicy muszą zawsze otrzymywać tzw. trzynastki.
 
Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  odpowiedziała,  że  dodatkowe  wynagrodzenie  roczne 
„trzynastka” jest obowiązkowe, żaden pracodawca nie ma wyboru.  Pracodawca musi zaplanować 
środki  w  wysokości  8,5  %  od  podstawy  rocznej.  Następnie  odniosła  się  do  wynagrodzeń 
osobowych  i  poinformowała,  że  na  dzień  dzisiejszy  nie  odpowie  jaka  jest  to  kwota,  jednak 
zgodnie  z  Zarządzeniem,  które  było  w  materiałach  planistycznych  zaplanowano  wzrost 
wynagrodzenia o 7,1 %. Dodała, że wzrost podstawy minimalnej rośnie o 7,6 %. Są osoby, które 
zarabiają najniższą krajową. Zatrudnienia  bezosobowe  są  na   umowy   zlecenie,   na   których   są 
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ratownicy  na  pływalni.   Czasem  w  ramach  umowy  zlecenia,  są  wykonywane  różne  prace 
w sołectwach.

Radny Grzegorz Perełka – odniósł się do zadań inwestycyjnych i zapytał o modernizację garażu 
OSP w Kowalewie Pomorskim. Zapytał czy modernizacja będzie dotyczyła całej straży czy tylko 
garażu. 

Kierownik OŚRIEG Edyta Jasińska – odpowiedziała, że zapotrzebowanie na remont straży jest 
duży, warunki nie są najlepsze. W Urzędzie Marszałkowskim pojawił się projekt, gdzie jednostki 
OSP, które są  w systemie KSLG tj. OSP Kowalewo i OSP  Wielkie Rychnowo będą mogły uzyskać 
dofinansowanie na modernizację bazy lokalowej OSP. Odgórnie są przewidziane pule na Powiaty, 
w ramach Powiatu pieniądze będą dzielone. Na jedną jednostkę maksymalna kwota jaka będzie 
mogła  być przeznaczona,  to  kwota  w wysokości  500 000,00 zł,  z  czego wkład własny będzie 
wynosił  50  % wartości.  Pierwszy  nabór  będzie  w  grudniu,  kolejne  w  następnych  miesiącach, 
zostanie  ustalony  szczegółowy  zakres  prac  i  zostaną  poczynione  starania  na  pozyskanie 
dofinansowania. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odniósł się do form zatrudnienia jakie zastał w Urzędzie 
w 2018 roku, kiedy został Burmistrzem. Były to różnego rodzaju formy wynagrodzenia. Każde 
podniesienie płacy minimalnej wiązało się z podniesieniem wynagrodzenia części pracownikom. 
Prowadzona od 6 lat polityka opiera się przede wszystkim na tym, że zgodnie z prawem, każdy 
pracownik  po  odbyciu  dwóch umów na  czas  określony,  zatrudniany jest  na  czas  nieokreślony. 
Pilnowane  są  również  zasady  płacowe,  niewielu  pracowników  dotyka  podwyżka  najniższego 
wynagrodzenia.   Jeżeli  jest  potrzeba  zatrudnienia  merytorycznego  pracownika  do  Urzędu  na 
odpowiedzialne  stanowisko,  ogłaszane  są  konkursy,  na  które  niestety  nie  ma  chętnych,  co 
spowodowane jest zbyt niskim wynagrodzeniem. 

Radny Grzegorz Perełka – zapytał o wykonanie sieci wodociągowej na ul. Dworcowej, czy jest to 
przebudowa czy budowa całkiem nowej sieci. 

Prezes  ZGKiM Lidia  Jankowska –  odpowiedziała,  że  jest  to  budowa sieci  od  drogi  DK 15 
w kierunku budynków kolejowych, ponieważ nie ma tam w ogóle sieci. Są jedynie nad przyłącza.  
Wyjaśniła, że sprawny hydrant jest koło pasażu handlowego. 

Radny Grzegorz Perełka – zapytał o wykonanie tablic informacyjno – turystycznych na terenie 
Gminy Kowalewo.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – poinformowała, że jest to zadanie, które zostanie 
dofinansowane. 

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  dodał,  że  jest  to  zadanie  związane  z  przyszłorocznymi 
obchodami, Gmina chce pozyskać środki na dofinansowanie tablic z LGD. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował,  że w budżecie na 2025 rok, nie zauważył środków 
finansowych zaplanowanych do odbycia obchodów 750-  lecia nadania praw miejskich. Następnie 
odniósł się do Przewodniczącego Rady Miejskiej i zapytał o zaplanowaną w pierwszym kwartale 
roku uroczystą Sesję, czy jest ona związana z obchodami 750-lecia. Uważa, że należy rozpocząć 
rozmowy na temat zaplanowania Sesji.  Kolejno zapytał czy będzie przygotowana dokumentacja na 
samodzielny rurociąg od ujęcia wody do zbiorników, które mają znajdować się na terenie ZGKiM.
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Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  odpowiedział,  że  cały  czas  szukane  są  możliwości 
finansowania  inwestycji.  Budowa  wodociągu,  który  będzie  zasilał  zbiorniki  retencyjne 
w Kowalewie jest konieczna. Wodociąg, który obecnie funkcjonuje od Piątkowa do Kowalewa jest 
niewydolny, żeby cały czas podawać wodę do tych zbiorników. Jest to tylko okres przejściowy, 
kiedy to będzie zasilał zbiorniki. Wyjaśnił, że prace projektowe nad budową sieci już trwają. Firma, 
z którą została podpisana umowa na wykonanie zbiorników retencyjnych i stacji przepompowni 
robiona  jest  pod  kątem  inwestycji  dodatkowej  wodociągów.  W  planach  budowy  zbiorników 
retencyjnych  firma  uwzględniła  to,  że  będzie  dochodził  wodociąg.  Został  również  wykonany 
kosztorys,  zgodnie  z  obowiązującymi  cenami.  Kwota  na  wybudowanie  nowoczesną  metodą 
wodociągu,  który  będzie  wykonany  metodą  przeciskową,  będzie  w  kwocie  2  000  000,00  zł. 
Uważa, że w przyszłym roku należy poświęcić jedno wspólne posiedzenie Komisji na omówienie 
tematu wodno – kanalizacyjnego,  na  które  zostaną zaproszeni  wykonawcy,  którzy podziela  się 
wiedzą.  Wyjaśnił,  że  dla  Niego  i  Pani  Prezes  ZGKiM  ważniejsza  jest  infrastruktura 
wodno- kanalizacyjna niż budowanie dróg, ponieważ spotykają się często z fachowcami i wiedzą 
jak  to  wszystko  wygląda  i  jaka  jest  sytuacja  z  siecią  w  naszej  Gminie.  Krótko  po  przejęciu 
wodociągów przez ZGKiM został zorganizowany objazd, w którym uczestniczyli Radni i  można 
było zobaczyć w jakim stanie są przejmowane obiekty. Po przejęciu sieci wodno – kanalizacyjnej  
Gmina otrzymała cząstkowe mapy i  dokumenty od poprzedniego Zarządcy,  a  wiedza na temat 
wodociągów  wynosiła  20%.  Na  dzień  dzisiejszy  nie  ma  jeszcze  pełnej  wiedzy,  jednak 
inwentaryzacja i odpowiednie opracowania pozwalają na ich poznanie. Dodał, że Gminie udaje się 
uciec przed „kryzysem” sieci wodociągowej. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  uważa,  że  należy  również  wymienić  okrężnicę,  która  jest 
w złym stanie. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  wyjaśnił  na  czym  polega  problem  z  zachowaniem 
pierścienia, który od lat nie działa w naszej Gminie. 

Przewodniczący Rady Marcin Dunajski  – odniósł się do obchodów 750 – lecia   nadania praw 
miejskich  i  wyjaśnił,  że  w  chwili  obecnej  ustalane  są  szczegóły  wspólnie  z  Panią  Sekretarz. 
Zapewnił, że w grudniu Radni otrzymają więcej informacji, dotyczących obchodów. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odniosła się do budżetu Gminy na 2025 rok i wyjaśniła, że 
w budżecie nie ma pozycji dotyczącej  obchodów 750 – lecia, środki zaplanowane są we wszystkich 
działach tj. eventy, promocje. Dodała, że obchody będą trwały cały rok. Do końca roku pojawi się 
na stronie  kalendarz z  obchodami.  Zostanie  nagrany film z najstarszymi mieszkańcami Gminy, 
zostanie zrobiona wystawa zdjęć. 

Ad.3. Zapytania, sprawy różne. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że tegoroczna Wigilia będzie dniem wolnym 
dla  pracowników  Urzędu  i   jednostek  podległych,  w  związku  z  tym  przygotowywane  jest 
Zarządzenie  Burmistrza.  Odpowiednie  informacje  zostaną  umieszczone  na  stronie  internetowej 
Urzędu oraz na tablicach ogłoszeń. 

Kierownik ref. FN Aneta Watras – udzieliła odpowiedzi na zapytanie skierowane przez Radnego 
Jarosława  Wiśniewskiego  na  ostatnim  posiedzeniu  Komisji  odnośnie  kodu  QR  na  decyzjach 
podatkowych. Odpowiedź stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad.4. Zakończenie.
Wobec  wyczerpania  porządku  posiedzenia  Przewodniczący  Komisji  o  godzinie  1537 zamknął 
posiedzenie Komisji.
Protokół zawiera 9 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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